
  بوشهر: شهردار بندر بوش��هر از آمادگي كامل اس��تان براي ارائه 
خدمات به ميهمانان و گردشگران نوروزي خبر داد.  غلامعلي ميگلي نژاد 
در نشست اعضاي س��تاد برگزاري هفته بوش��هر با نماينده ولي فقيه 
در اس��تان بوش��هر گفت: تلاش هاي بس��يار زيادي به منظور توسعه 
زيرساخت ها در شهر بوشهر داشته ايم و طرح ها و پروژه هاي مهمي را 
نيز در دستور كار داريم كه اميدواريم حاصل اين تلاش ها، رضايت مندي 
مردم باشد.  وي با پيش بيني حضور گسترده مسافران نوروزي در بوشهر 
در نوروز امسال افزود: تمهيدات لازم براي ميزباني شايسته از مسافران 
نوروزي در بوشهر انديشيده شده است.  شهردار همچنين به برنامه ريزي 
صورت گرفته براي برگزاري برنامه روز بوشهر اشاره كرد و گفت: تلاش 

مي شود تا در برنامه هاي اين هفته، بوشهر به خوبي معرفي گردد. 
-------------------------------------------------------------

  اصفهان: رئيس بس��يج جامعه پزش��كي اصفهان گفت: پزشكان 
بس��يجي در مناطق محروم مش��غول به خدمت مي ش��وند.  محسن 

حجتي اف��زود: در مناطقي كه دانش��گاه 
علوم پزشكي نمي تواند ارائه خدمت داشته 
باش��د، از ظرفيت سازمان بس��يج جامعه 
پزشكي استفاده مي ش��ود. وي با اشاره به 
فعاليت س��ازمان بس��يج جامعه پزشكي 
استان اصفهان از س��ال 1375 افزود: اين 
قشر از بسيج داراي 22 كانون بسيج جامعه 

پزشكي در شهرستان ها است و پزشكان و پرستاران بسيجي بدون هيچ 
چشمداشتي و اخلاص به مناطق محروم و مورد نياز مشغول به خدمت 
مي شوند.  حجتي ادامه داد: افتخار داريم كه اساتيد دانشگاه، رؤساي 
بيمارستان هاي معتبر و ساير بزرگان عرصه س��لامت در اين سازمان 

عضويت دارند و براي خدمت رساني به مناطق محروم آماده هستند.
-------------------------------------------------------------

  زنج�ان: مديركل كميت��ه امداد اس��تان زنجان از برپايي جش��ن 
نيكوكاري در يكهزار و 2۰۶ پايگاه خبرداد و گفت: اين جشن در روزهاي 
1۸، 1۹ و 2۰ اسفندماه برگزار مي ش��ود. هدايت صفري افزود: امسال 
جشن نيكوكاري در آستانه س��ال نو براي تأمين منابع مالي مورد نياز 
براي خانواده هاي زيرپوش��ش با ش��عار »بهار همدلي، شكوه مهرباني، 
جشن نيكوكاري« همزمان در سراسر كشور برگزار مي شود. وي تعداد 
پايگاه هاي كميته امداد امام خميني)ره( براي برپايي جشن نيكوكاري در 
سطح استان زنجان را يك هزار و 2۰۶ مورد برشمرد و گفت: اين جشن 
در روزهاي 1۸ اسفندماه در س��طح مدارس، 1۹ اسفند در پايگاه هاي 

كميته امداد و 2۰ اسفند در مصلا هاي نماز جمعه برگزار مي شود. 
-------------------------------------------------------------

  سمنان: رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان سمنان از افزايش 
12۸ درصدي صادرات محصولات كش��اورزي اين اس��تان خبر داد.   
سيدحس��ن ميرعماد گفت: از ابتداي امس��ال تاكنون ميزان صادرات 
محصولات كش��اورزي در استان س��منان به بيش از 22 ميليارد دلار 
رسيده است.  وي با اشاره به اينكه افزايش ارزش صادرات محصولات 
كشاورزي يكي از اقدامات ويژه س��ازمان جهاد كشاورزي در راستاي 
تحقق سياست هاي اقتصاد مقاومتي بوده است، افزود: سازمان جهاد 
كشاورزي اس��تان س��منان بر ضرورت توس��عه صادرات محصولات 
كش��اورزي و دامي اين اس��تان اهتم��ام دارد.  رئيس س��ازمان جهاد 
كشاورزي استان سمنان گفت: در سال گذشته ۹ ميليون و ۶۸۶ هزار و 

757 دلار محصولات كشاورزي از استان سمنان صادر شده است. 
-------------------------------------------------------------

  هرمزگان: معاون امور دريايي اداره كل بنادر و دريانوردي هرمزگان 
از برگزاري نخستين دوره پيشرفته آشنايي با فناوري هاي نوين علائم 
كمك ناوبري در بندر ش��هيد رجايي خبر داد.  مهدي نوفرستي گفت: 
علائم كمك ناوبري در كنوانسيون ها از اهميت خاصي برخوردار است به 
طوري كه دولت ها متعهد به ارائه اين خدمات هستند.  وي با بيان اينكه 
برگزاري اين دوره آموزشي نيز در راستاي اهميت مسئله كمك ناوبري 
صورت گرفته است، افزود: نقش علائم كمك ناوبري در مميزي سازمان 

جهاني دريانوردي)آيمو( داراي اهميت ويژه اي است.

مشعلگازدرزاهدانروشنميشود
اس�تاندار سيس�تان وبلوچس�تان از روش�ن ش�دن مش�عل 
گاز در ش�هر زاه�دان ب�ا حض�ور رئيس جمه�ور خب�ر داد. 
علي اوسط هاشمي گفت: تاكنون 37شهر اين استان گاز نداشته و تنها 
ش��هر ايرانش��هر به بركت وجود خط صلح از گاز برخوردار بوده است، 
در نتيجه اين امر گازرساني به اين اس��تان را در سفر رئيس جمهور به 
استان هدفگذاري كرديم و در پي آن موفق شديم از محل قانون بودجه 
سال هاي ۹3 و ۹4 تا سقف 2/5 ميليارد دلار به روش بيع متقابل براي 
گازرساني به سيستان و بلوچستان در ش��وراي اقتصاد مصوب كنيم.  
وي با بيان اينكه تاكنون حدود ۸۰۰ ميليارد تومان براي فاز نخس��ت 
گازرساني به استان سرمايه گذاري شده است، افزود: اوج حجم عملياتي 
اين پروژه در س��ال ۹5 انجام و بين 25 تا 4۰ ميليارد تومان به صورت 
ماهانه براي اين پروژه اعتبار تزريق شده اس��ت. بنا به گفته استاندار، 
همزمان با روشن ش��دن مش��عل گاز، كلنگ خط انتقال گاز ايرانشهر 
به چابهار براي تأمين خوراك پتروش��يمي و صنايع و نيروگاه نيز زده 
مي شود.  اوسط هاش��مي همچنين از افتتاح فاز نخست توسعه بندر 
شهيد بهشتي تا پايان فروردين سال آينده خبر داد و گفت: اصلاح فاز 
توسعه اي اين بندر مي تواند زمينه ترانزيت كالا و ارز را از اقيانوس هند 
تا آس��ياي ميانه و اروپا فراهم كند.   وي افتتاح دومين باند پهن پيكر 
فرودگاهي كش��ور در چابهار را از ديگر برنامه هاي سفر رئيس جمهور 
اعلام كرد و گفت: در اي��ن روز همچنين ايرلاين تفت��ان اير به مقصد 
تهران و مشهد به عنوان تنها ايرلاين استان آغاز به كار مي كند.  بنا به 
گفته استاندار، تدوين اولين سند توس��عه شيلات كشور در سيستان 
و بلوچستان با زمينه س��ازي براي ايجاد 75۰ هزار ش��غل نيز از ديگر 

عيدانه هاي رئيس جمهور براي سيستان و بلوچستاني هاست. 

راهاندازيخطوطبي.آر.تيدراردبيل
مديرعام�ل س�ازمان اتوبوس�راني     اردبيل
ش�هرداري اردبي�ل از ت�اش ب�راي 
راه ان�دازي خط�وط ب�ي. آر. ت�ي در اردبي�ل خب�ر داد. 
حميد مظاهري گفت: لازمه اين امر تأمين زيرساخت هاي لازم است كه بعد 
از مطالعه ترافيك شهري در طرح جامع اردبيل در اين زمينه اقدامات لازم را 
انجام مي دهيم.  وي افزود: در حال حاضر 137 دستگاه اتوبوس شهري اعم از 
خصوصي و دولتي در سطح شهر اردبيل فعال بوده و در امر جابه جايي 1۶۰ نفر 
به صورت روزانه فعاليت مي كنند.  وي با بيان اينكه ايجاد خطوط ويژه در هسته 
مركزي شهر زمينه ساز رفع مشكلات مردم در حوزه ترافيك شهري و جلوگيري 
از اتلاف وقت آنها بر اثر انس��داد مس��يرها مي ش��ود، ادامه داد: به دليل نبود 
زيرساخت هاي حمل و نقل عمومي و خطوط ويژه در اردبيل مردم وقت زيادي 
را در اتوبوس هاي شهري سپري مي كنند كه ايجاد اين خطوط از مشكلات 
اين حوزه مي كاهد. مظاهري افزود: تلاش مي كنيم در شهرك هاي جديد نيز 
اتوبوس هاي شهري را راه اندازي كنيم و به دنبال درخواست هاي ساكنان با 

بررسي هاي كارشناسي، خطوط اتوبوس را در اين شهرك ها داير مي كنيم. 

در ش�رايطي كه 
ميترا شهبازي
   گزارش2

كرمانش�اهي ها 
نخس�ت  رتب�ه 
بيكاري كش�ور را به خود اختص�اص داده اند، 
كشاورزي اين استان در نبود كارخانه فرآوري و 
بسته بندي اسير ركود شده است. در اين راستا، 
رئيس س�ازمان جهاد كش�اورزي كرمانشاه از 
خام فروشي بيش از 80 درصد از محصول زيتون 
استان در سال جاري خبر مي دهد كه اگر فرآوري 
مي ش�د، ارزش آن حداقل پنج براب�ر افزايش 
مي يافت. حالا با اين ش�رايط ك�ه جاي صنايع 
تبديلي در كرمانشاه خاليس�ت، تمام زحمت 
سالانه كشاورزان به جيب دلالان مي رود؛ اتفاقي 
كه گواهي بر بي توجهي مس�ئولان نس�بت به 
اش�تغالزايي و بازگرداندن مزد زحمات آنان به 
جيب خودشان است كه نتيجه آن جز افزايش 
مهاجرت و حاشيه نشيني چيز ديگري نيست. 

    
بر اس��اس اعلام مركز آمار ايران در زمس��تان سال 
۹4، استان كرمانشاه با نرخ بيكاري 23/1 درصدي، 
بيشترين بيكار را داشته و در صدر جدول بيكاري 
كشور قرار دارد؛ معضلي كه به گفته نماينده مردم 
سنقر، منجر به افزايش مهاجرت مردم از روستاها و 
افزايش حاشيه نشيني مي شود. حالا در اين شرايط، 
كم توجهي مسئولان به بخش كشاورزي استان و 
ركود چندساله آن جاي سؤال دارد، چراكه در نبود 
هيچ كارخان��ه و كارگاه فرآوري و بس��ته بندي اي، 
كرمانشاهي ها بالاجبار بايد تمام دسترنج سالانه شان 
را به قيمتي ناچيز تقديم دلالان كنند. البته در اين 
استان حضور دلالان آنقدرها هم بد نيست، چراكه اگر 
همين به اصطلاح سودجويان هم نبودند محصولات 
باغباني و زراعي كرمانشاهي ها در نبود حمايت هاي 

دولتي بايد روي زمين مي ماند و مي گنديد. 
  80 درصد زيتون كرمانشاه تقديم دلالان

 به گفته رضا زارعي، مدير باغباني س��ازمان جهاد 
كشاورزي اين استان، كرمانشاه با داشتن ۹74 هكتار 
باغ زيتون،سالانه زيتون هاي با كيفيت و روغني را 
توليد مي كند كه از قابليت صادراتي نيز برخوردار 
هستند. درحال حاضر شهرستان هايي كه به زير 
كشت اين محصول رفته اند دالاهو، سرپل ذهاب، 
قصرشيرين، ثلاث باباجاني، گيلانغرب و پاوه هستند 
كه به گفته كارشناسان بيش��ترين باغات زيتون 
اس��تان در شهرس��تان دالاهو قرار دارد.  حالا در 
شرايطي كه به گفته كارشناس��ان، امكان افزايش 
سطح زير كشت اين محصول در كرمانشاه وجود 
دارد، رئيس سازمان جهاد كشاورزي كرمانشاه از 
درد خام فروش��ي محصول زيتون خبر مي دهد و 

مي گويد: » متأس��فانه ۸۰ درصد زيتون توليدي 
در كرمانشاه خام فروشي مي شود. در شرايطي كه 
كشاورزان ما محكوم به متضرر شدن هستند، اگر 
امكان فرآوري فراهم شود، بر ارزش اين محصول 
پنج برابر افزوده مي شود.« خسرو شهبازي با اشاره 
به اينكه امسال قريب به 252۶ تن زيتون در باغات 
استان كرمانشاه توليد ش��د و از اين ميزان 2۰72 
تن براي كنس��رو گيري به خارج از اس��تان حمل 
شد، مي افزايد: »كرمانشاه از مناطق مستعد توليد 
محصول زيتون اس��ت و كش��ت زيتون در استان 
سابقه هزار ساله دارد اما جاي خاي صنايع فرآوري 

در استان سال هاست كه حس مي شود.«
   كرمانشاه در مرداب محروميت 

در ش��رايطي كه محصول زيتون كرمانش��اه اسير 
ركود شده و سطح زير كشت آن نمي تواند در نبود 

صنايع تبديلي گسترش يابد. نماينده مردم سنقر در 
گفت وگو با خبرنگار »جوان« پرده از وجود انبوهي از 
مشكلات بخش كشاورزي كرمانشاه بر مي دارد. سيد 
جواد حسيني كيا با اشاره به اينكه تنها زيتون كاران 
استان نيستند كه با مشكل مواجه هستند، مي گويد: 
» متأس��فانه ما در تمام بخش هاي كشاورزي بايد 
شاهد متضرر شدن كش��اورزان در نبود كارخانه و 
كارگاه فرآوري و بسته بندي باشيم. همين امر نيز مانع 
گسترش سطح زير كشت انواع محصولات اين استان 
مي شود.« وي با اش��اره به اينكه نبود زيرساخت ها 
در كرمانش��اه قدمتي طولاني دارد، مي افزايد: »تا 
زيرساخت ها براي استان فراهم نشود ما عقب مانده 
مي مانيم. همين امر نيز سند محكمي بر بي توجهي 
مسئولان به اين استان است. در شرايطي كه به دليل 
مجاورت كرمانشاه با كشور عراق مي توانيم از بازارهاي 
آنها به عنوان مقصدي براي صادرات محصولاتمان 
بهره ببريم، نبود صنايع تبديلي همچون بسته بندي، 
دست ما را بسته است.« نماينده مردم سنقر ادامه 
مي دهد: »متأسفانه نبود زيرساخت ها به همينجا 
ختم نمي شود و زمينه سرمايه گذاري و ورود صاحبان 
سرمايه را به استان از بين مي برد، چراكه كرمانشاه از 
داش��تن هرگونه كارخانه و كارگاهي محروم است. 
علاوه بر اين دولتمردان نه مشوقي براي رفع معضل 
اشتغالزايي در نظر مي گيرند و نه راه هاي بهره مندي 

از تسهيلات بانكي را باز مي گذارند.« 
حسيني كيا با اش��اره به ظرفيت هاي بالا در بخش 
توليد زيتون، مي گويد: »وقت��ي مي گوييم 25۰۰ 
تن زيتون توليد مي شود، ظرفيت خيلي فراتر است 
و مي توانيم به س��ادگي توليد را به 5۰ هزار تن هم 
افزايش دهيم. اما چون دولتمردان حمايت نمي كنند، 
همين مقدار هم س��هم دلالان مي ش��ود و دست 

كشاورزان خالي مي ماند.«

حالا وقتي در ب��ازار تبريز ق��دم مي زني در اكثر 
فروش��گاه ها تابلوي كوچكي نظ��رت را به خود 
جل��ب مي كند. تابلوي��ي كه در جل��وي اجناس 
آويزان و روي آن نوشته شده اس��ت: »با افتخار 
فقط اجناس ايراني مي فروشيم.« چند كلمه كه 
توانسته انقلابي در بازار توليدات داخلي به پا كند 
و اگر به همين منوال پيش ب��رود، بازار اجناس 

وارداتي را به قدرت به حاشيه مي راند. 
  بازار كفش زير چكمه واردات قاچاق

بر اس��اس اعلام وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
ايراني ها سالانه 1۰۰ ميليون جفت كفش مصرف 
مي كنند كه از اين ميان 3۰ تا 35 ميليون جفت از 
آنها وارداتي است.   البته فعالان صنعت اين اعداد 
و ارقام را چندان قبول ندارند و معتقدند، بلايي كه 
سهم بالاي قاچاق كفش بر سر بازار آورده بسيار 
فراتر از ارقام واردات رسمي است كه در اين ميان 
ناديده گرفته شده است. اگر تعرفه بالاي واردات 

كفش به كشور را در نظر بگيريم، به راحتي متوجه 
مي ش��ويم كه فعالان صنعت كفش چندان بيراه 
نمي گوين��د و تعرفه ب��الا، انگي��زه قاچاقچيان را 
افزايش مي دهد. تعرفه واردات كفش در  سال ۹4 
معادل 75 درصد بود كه اين عدد با هدف كاهش 
قاچاق به 55 درصد رس��يد اما هن��وز كفش هاي 
چيني در بازار اي��ران جولان مي دهن��د كه با در 
نظر گرفتن تعرفه بالاي واردات و قيمت نازل اين 
كفش ها مي توان به راحتي متوجه شد كه قاچاق 
چه س��هم بزرگي از اين ب��ازار را در اختيار گرفته 
اس��ت. البته چيني ه��ا تنها ميهمان��ان ناخوانده 
بازار كفش ايران نيستند و كفش هاي تركيه اي، 
ويتنامي و كره اي نيز چند س��الي است جاي پاي 

خود را در ايران باز كرده اند. 
  تبريز تأمين كننده 60 درصد كفش ايران

همين چند ماه پيش بود ك��ه تركيه با اين ادعا كه 
توليدكنندگان ايراني ي��ك رقيب خطرناك براي 

بازارهاي ما به ش��مار مي آيند، درهاي كش��ورش 
را روي كفش هاي ايراني بس��ت.  آنه��ا به خوبي از 
مرغوبيت كفش ايراني مطلع بودند اما نمي خواستند 
حتي كف��ش مرغ��وب وارد كشورش��ان ش��ود و 
توليدكنندگانشان متضرر شوند.  اين در حاليست 
كه در كمال تأسف توليدكنندگان داخلي به خاطر 
جلب رضايت مشتري، كفش ايراني را به اسم كفش 
تركيه مي فروش��ند و واردكنن��دگان روي كفش 
چيني برچسب كفش ايراني مي زنند تا بتوانند آن 
را در بازار داخلي بفروشند.  تركيه در حالي تعرفه 
واردات كفش ايران��ي را به 7۰ درصد رس��انده كه 
براي واردات كفش چيني تنها تعرفه 15 درصدي 
اعمال مي كند. اي��ن يعني نمي خواه��د برندها و 
توليدكنندگان خودش را زير سايه كفش مرغوب 
ايراني قرار دهد.  جالب است بدانيم پايتخت كفش 
ايران هم اكنون ۶۰ درصد كفش كل كشور را تأمين 
مي كن��د.  در همين رابطه رئي��س اتحاديه صنف 

كفاشان تبريز با بيان اينكه تبريز ۶۰ درصد توليد 
كفش ايران را برعه��ده دارد و ۹۰ درصد توليدات 
كفش تمام چرم دس��ت دوز با زير چرم نيز توسط 
توليدكنندگان اين شهر وارد بازار مي شود، به قاچاق 
و ضرباتي كه واردات بي رويه به اين صنعت وارد كرده 
اشاره مي كند و مي گويد:»تبريز به علت نزديكي به 
مرزهاي تركيه و عراق همواره شاهد ورود كفش هاي 
قاچاق از طريق دو ش��هرك ويژه اقتصادي جلفا و 
ماكو بوده كه خوش��بختانه ورود آن از مرز جلفا به 
دليل كنترل هايي كه صورت مي گيرد، كاهش يافته 
ولي همچنان از مرز ماكو وارد مي ش��ود.« عليرضا 
جباريان فام راه اندازي اين كمپين را احساس��ي و 
چند روزه نمي داند و ادامه مي دهد:»ما ابتدا پيش 
از آنكه اين كمپين را راه اندازي كنيم به فكر اصلاح 
زيرس��اخت ها بوديم. براي همين اس��تاداني را از 
كشورهاي ايتاليا به تبريز آورديم تا به توليدكنندگان 
آموزش هاي لازم را بدهند تا بتوانيم توليدات به روز 
و متناسب با سليقه خريداران توليد كنيم كه اين 
تغييرات در ويترين مغازه ها نمود پيدا كرده است. 
همچنين با انجمن ماشين سازان توليد كفش ايتاليا 
نيز از يك س��ال پيش مذاكرات اساسي داشتيم تا 
بتوانيم تكنولوژي هاي روز دنيا را به صنعت كفش 
ايران وارد كنيم كه درصورت موافقت تفاهمنامه اي 

با اين كشور امضا مي شود.«
  كمپيني براي تمام محصولات

بي شك كمپين حمايت از كفش ايراني مي تواند 
با عناوين مختلف در همه شهرهاي ايران و براي 
همه محصولات تش��كيل ش��ود. از ش��يريني و 
شكلات آذربايجاني ها گرفته تا صنايع دستي و گز 
اصفهان و كلوچه ها، چاي و برنج شمال و زعفران 

و زرشك خراسان و... 
در همين راس��تا نماينده مردم تبريز، آذرشهر و 
اسكو در مجلس شوراي اسلامي با اعلام تشكيل 
كنسرس��يوم هاي صادراتي در تبري��ز مي گويد: 
»تاكنون كنسرسيوم هاي صادرات لوازم خانگي 
و آجيل و خشكبار ثبت ش��ده و در حال پيگيري 
ثبت كنسرس��يوم هاي كفش چ��رم و تابلو فرش 
هستيم.« ش��هاب الدين بي مقدار درباره حمايت 
دول��ت از توليدكنندگان داخل��ي ادامه مي دهد: 
»دولت از كنسرسيوم هاي صادراتي در هزينه هاي 
بازاريابي و نمايشگاهي حمايت مي كند اما كافي 
نيست و بايد مجلس نيز در اين موضوع ورود كند 
تا كنسرسيوم ها تقويت شوند.« عضوكميسيون 
ش��وراها و امور داخلي كش��ور در مجلس شوراي 
اس��لامي تصريح مي كند: »يكي از مشكلاتي كه 
كنسرس��يوم هاي صادراتي در ماه هاي اخير با آن 
روبه رو بودند، مش��كل مالياتي توليدكنندگان و 
صادركننده ها ب��ود كه در حال رايزن��ي با وزارت 

اقتصاد براي حل اين مشكل هستيم.«
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درانتظارمديرجديدپتروشيميخراسانشمالي
جلوگيري از آلودگي آب هاي زيرزميني، ارتقاي بهداشت و استفاده 
دوباره از آب در صنايع مورد نياز از جمله مزايايي بود كه موجب شد 
سازمان آب و فاضاب خراسان شمالي درسال 92 كلنگ احداث اين 
پروژه را بر زمين بزند، درحالي كه با گذش�ت سه سال و اجرا شدن 
اين سيستم كه حالا تا مقابل خانه ها نيز آمده بود، ناگهان سرپرست 
شركت آب و فاضاب خراسان ش�مالي اعام كرد: »به علت تغيير 
در مديريت شركت پتروشيمي خراس�ان شمالي كه قباً به عنوان 
سرمايه گذار اصلي جمع آوري فاضاب شهر بجنورد اعام آمادگي 
كرده بود، ادامه اين پروژه تا حل شدن مشكل به تعويق افتاده است.«

    
كاهش بارندگي ها در كنار وقوع خشكسالي طي يك دهه اخير موجب 
شد تا ايجاد شبكه جمع آوري فاضلاب در بيشتر استان هاي كشور از 
جمله خراسان ش��مالي مورد توجه قرار بگيرد.  سرپرست شركت آب 
و فاضلاب خراسان ش��مالي دراين زمينه به »جوان« مي گويد:»بروز 
خشكسالي وكمبود بارش ها ازجمله دلايلي بود كه مسئولان اين شركت 
را بر آن داشت تا تصميم به ايجاد شبكه فاضلاب در اين استان بگيرند.« 
سيد ابراهيم علوي با اشاره به طول17۰ كيلومتري شبكه فاضلاب در 
بجنورد مي افزايد:»در حال حاضر ۶۰ درصد اين ش��هر تحت پوشش 
ش��بكه فاضلاب قرار دارد.« وي ادامه مي دهد:»در ش��ش ماه نخست 
امس��ال 1۶ هزار و 255 متر عمليات اصلاح و توسعه شبكه آبرساني و 
شبكه جمع آوري فاضلاب در خراسان شمالي انجام شده است.« به گفته 
وي، در حال حاضر در بين شهرس��تان هاي استان اسفراين بيشترين 
توسعه را در اين خصوص داشته اس��ت و در حال حاضر ۸5 درصد اين 

شهر تحت پوشش شبكه فاضلاب قرارگرفته است. 
  تنها 60 درصد شهر بجنورد فاضلاب دارد

با وجود اينكه طبق برنامه ريزي ها قرار بود تمامي مناطق شهري بجنورد 
تحت پوشش شبكه فاضلاب قرار بگيرد اما برخي بي توجهي ها سبب 

شد تا تنها ۶۰ درصد اين شهر داراي شبكه جمع آوري فاضلاب شود. 
مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب خراسان ش��مالي با تأييد اين موضوع 
مي گويد: »برخي مش��كلات در زمينه ايجاد ش��بكه فاضلاب در بجنورد 
موجب ش��ده تا درحال حاضر انشعاب هاي نصب ش��ده فاضلاب در اين 
منطقه تنها به53 هزار مورد برسد.« غلامحسين ساقي مي افزايد: »از آنجا 
كه خشكسالي ها به مرحله بنيادي رسيده اس��ت لذا بايد ايجاد سيستم 
جمع آوري فاضلاب در اولويت قرار بگي��رد.« درحالي كه قرار بود با ايجاد 
شبكه انتقال فاضلاب، پس��اب هاي توليدي براي تصفيه به تصفيه خانه 
مركزي بجنورد انتقال داده شود اما اين طرح فقط تا مقابل خانه ها اجرايي 
شد و ادامه كار به تعطيلي كشيده شد كه اين موضوع با اعتراض مردم منطقه 
مواجه شد.  حسن رحيمي يكي از اهالي بجنورد در اين زمينه مي گويد: 
»درحالي كه تاكنون هر خانه براي اتصال به شبكه فاضلاب تاكنون بين يك 
تا 2 ميليون تومان به شركت آب و فاضلاب پرداخت كرده است اما تاكنون 
اقدام مؤثري در اين زمينه انجام نگرفته است وتنها سيستم فاضلاب تا مقابل 
خانه ها آمده و رها شده است.«  وي مي افزايد: »به خاطر تأخير در اتصال 
فاضلاب هاي خانگي به سيستم شهري، بيشتر خانواده ها مجبور به حفر چاه 
شدند كه هر چند روز يكبار براي تخليه آن بايد 4۰ هزارتومان هزينه كنند 

كه اين موضوع فشار زيادي را به اقتصاد خانواده ها وارد مي كند.«
  توپ به زمين سرمايه گذار افتاد 

اعتراضات به اين مشكل سبب شد تا مدير روابط عمومي شركت آب و فاضلاب 
شهري خراسان شمالي مجبور به پاسخگويي ش��ود و اعلام كند: »نواقص 
موجود در احداث لوله هاي انتقال فاضلاب موجب شده تا اتصال خانه ها به 
شبكه فاضلاب به تأخير بيفتد.« مجيد رباني افزود: »از آنجاكه به روزهاي 
پاياني سال نزديك مي شويم لذا شهرداري بجنورد براي جلوگيري از اختلال 
در رفت وآمد هاي پايان سال اجازه حفاري به منظور نصب انشعابات جديد را 
نمي دهد به همين دليل اجراي اين پروژه به سال آينده موكول خواهد شد.« 
با وجود اين اظهارات اما بررسي ها نش��ان مي دهد اختلاف پيش آمده بين 
سرمايه گذار اين طرح كه پتروشيمي خراسان شمالي است با شركت آب و 
فاضلاب شهري خراسان شمالي علت تأخير در ادامه اجراي اين پروژه است. 
سرپرست شركت آب و فاضلاب خراسان شمالي در اين خصوص به »جوان« 
مي گويد: »ازآنجا كه سرمايه گذار اين طرح پتروشيمي خراسان شمالي بوده 
لذا با تغيير مديريت آن بايد تا زمان آمدن فرد جديد منتظر بمانيم.«  سيد 
ابراهيم علوي مي افزايد: »در صورتي كه پاسخ  نتيجه بخشي از پتروشيمي 

دريافت نشود، به ناچار طرح به سرمايه گذار ديگري داده مي شود.«

اشك كشاورز و شادي دلال در خام فروشي زيتون كرمانشاه
80 درصد زيتون كرمانشاه خام فروشي مي شود كه اگر فرآوري شود، ارزش آن حداقل 5 برابر افزايش مي يابد

حمايتازكفشتبريزالگوييبرايتماممحصولاتايراني
 مردم براي حمايت از توليدات داخلي بسيج شده اند 

حالا نوبت دولتمردان است كه با رفع مشكات توليدكنندگان و صادركنندگان چراغ بازار را روشن كنند

در حالي كه هجوم اجناس چيني به بازارهاي ايران بسياري از اصناف را به ستوه 
آورده و هر از گاهي اخباري در مورد ورشكست شدن يا تعطيلي واحدهاي 
تجاري به گوش مي رسد، از چند هفته پيش حركتي در بازار كفش تبريز شروع 
شد كه در كمتر از يك ماه توانسته توليدكنندگان زيادي را با خود همراه كند. 
كمپين تبريزي ها براي حمايت از توليدكنندگان كفش ايراني با يك تابلو 
شروع شد، وقتي تابلويي با عبارت »با افتخار فقط اجناس ايراني مي فروشيم« 

طراحي شد و در بازار تبريز نصب شد. همين تابلوي كوچك كار بزرگي كرد و 
در كمتر از يك ماه حدود يك هزار فروشگاه تبريز دست به دست هم دادند 
تا فقط كفش ايراني بفروش�ند. اين موج آنقدر بزرگ بود كه خراساني ها، 
مراغه اي ها، شبستري ها، مرندي ها و آذرشهري ها را نيز با خود همراه ساخت 
و آنها را به بازاريان تبريز پيوند زد. حالا مي توان معني توجه به محصولات 
داخلي و اس�تفاده از توليدات ايران�ي را در اين نقطه از اي�ران لمس كرد. 

محمدرضا سوري

فاز نخست بيمارستان 540 تختخوابي كوثر سنندج 
به عنوان بزرگ ترين مركز پزش�كي، آموزش�ي 
و درماني غرب كش�ور با حضور وزير بهداش�ت، 
درمان و آموزش پزش�كي به بهره برداري رسيد. 
عمليات احداث بيمارس��تان 54۰ تختخوابي كوثر 
سنندج كه از مصوبات س��فر رهبر معظم انقلاب به 
كردستان اس��ت در سال 13۸۸ ش��روع شد و آيين 

بهره برداري از اين بيمارستان 54۰ تختخوابي با صرف 
هزينه يك هزار و ۶2۰ميليارد ريال با حضور سيدحسن 
قاضي زاده هاشمي وزير بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي برگزار شد.  اين بيمارستان در 1۰ طبقه و با 
زيربناي 54 هزار مترمربع شامل بخش هاي مختلف 
درماني و تشخيصي اس��ت.  اين بيمارستان داراي 
بخش هاي اتاق عمل، اورژانس، درمانگاه، آزمايشگاه، 

 CSR ،بستري، راديولوژي، كلينيك هاي تخصصي
آمفي تئاتر و بخش هاي دياليز، ICU، راديولوژي، 
پزشكي هسته اي، داروخانه و ساير بخش هاي اداري 
و پشتيباني است. همچنين با حضور وزير بهداشت، 
علاوه بر افتتاح فاز نخست اين بيمارستان، كلينيك 
تخصصي ويژه دانشگاه علوم پزش��كي با اعتبار 4۰ 
ميليارد ريال و بخش اورژانس بيمارس��تان توحيد 

سنندج نيز به بهره برداري مي رسد.  علاوه بر اين مركز 
ام آر آي مريوان و سقز، كلينيك تخصصي بيمارستان 
ش��هيد بهش��تي و مركز فوريت هاي پزشكي قروه، 
بيمارستان 32 تختخوابي دهگلان، سي تي اسكن 
بيمارستان هاي امام خميني ) ره( ديواندره و سيناي 
كامياران به صورت همزمان توسط وزير بهداشت، به 

صورت ويدئو كنفرانس به بهره برداري رسيد. 

بهره برداري از بزرگ ترين مركز پزشكي غرب كشور در سنندج
   كردستان

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

حضورتبريزدرنمايشگاهگردشگريبرلين
ش�هردار تبري�ز در ديدار با س�فير     آذربايجان شرقي
كشورمان در آلمان از شركت تبريز 
در نمايش����گاه گردش�����گري برلي�ن خب������ر داد. 
صادق نجفي با بيان اينكه شهرداري تبريز با مجموعه اي از دستاوردهاي ارزنده 
گردشگري و جاذبه هاي فرهنگي در مهم ترين نمايشگاه رويداد گردشگري 
جهان حضور فعال خواهد داشت، گفت: نمايشگاهITB، فرصت ارتباط رو 
در روي فعالان و س��رمايه گذاران گردشگري جهان را با فضاي گردشگري 
تبريز فراهم خواهد كرد.   وي با اشاره به اينكه نقش تبريز در ارتباطات ايران و 
آلمان، از ديرباز شاخص و تاثيرگذار بوده است، گفت: جايگاه كنوني تبريز در 
بخش هاي عمراني، قابليت هاي اقتصادي و حوزه هاي گردشگري، در خدمت 
تقويت روابط دو كشور است.  نجفي افزود: در سال هاي اخير شاهد حضور 
مستمر تبريز در متن مناسبات اقتصادي، فرهنگي و گردشگري دو كشور 
بوده ايم. اين موضوع، براي رس��يدن به ايده آل هاي تبريز 2۰1۸، همچنان 

نيازمند پشتيباني هاي بين المللي از طريق سفارت است.

البرزپايلوتاجرايطرح
»دادگاهدرمانمدار«كشورشد

مديركل بهزيس�تي اس�تان الب�رز از     البرز
انتخاب البرز به عنوان اس�تان پايلوت 
اج�راي ط�رح »دادگاه درمان م�دار« در كش�ور خب�ر داد. 
داريوش بيات نژاد افزود: طرح »دادگاه درمان مدار« در استان هاي البرز، 
تهران، قزوين و يزد به صورت پايلوت كشوري با هدف درمان معتادان 
به اجرا درآمده است.  وي ادامه داد: بر اساس اين طرح كه با همكاري 
بهزيستي و دادگستري اس��تان اجرا خواهد شد، از اين به بعد اقدامات 

مشاوره، آموزش و درمان جايگزين تصميمات قضايي مي شود.   
بيات نژاد گفت: دادگاه هاي درمان مدار به منظور كاهش آس��يب ها و 
مشكلات ناش��ي از اعتياد اس��ت كه نگاه امنيتي و قضايي كه سال ها 
معتادان ب��ا آن مواجه بودن��د نخواهد ب��ود.   وي اف��زود: در اين طرح 
نگاه درماني به معتاد با هدف كاهش و پيش��گيري از اعتياد اس��ت كه 
تفاهمنامه هايي نيز منعقد شده است.  مديركل بهزيستي استان البرز 
گفت: در اين طرح تيم هاي مشاوره اي، قضايي، درماني به آسيب شناسي 
و پيش��گيري از اعتياد مي پردازند و امروز هرنوع موفقيتي مس��تلزم 
همراهي همه دستگاه هاي اجرايي در حوزه اجتماعي با بهزيستي است.   
بيات نژاد افزود: اينكه افراد بتوانند با ناكامي ها مواجه ش��وند و مجدد 
زندگي را آغاز كرده و براي پيشرفت تلاش كنند، امري ضروري بوده كه 

بايد مورد توجه خانواده ها و نهادهاي آموزشي قرار گيرد.


